
Beste vrienden, 

Een jaar geleden werd mij hier gevraagd naar de situatie van de andragologie. Inmiddels 
hebben we het rapport “Amsterdamse Andragologen aan het woord” tot stand gebracht en op 
grond daarvan kan ik een uitvoeriger antwoord geven. 

Na de opheffing van het IWA blijkt de andragogie te zijn doorgegaan met name op de 
Hogescholen. Tevens is de andragologie zij het in beperktere mate doorgegaan op de 
universiteiten. Van het laatste is gebleken bij de AUV lezing van Joseph Kessels, in de 
Paradecolleges van Ton Notten en Jacquelien de Savornin Lohman en in de werkcolleges van 
Gerard de Zeeuw.  

Voor het overige zullen voor de ontwikkeling van de andragologie de eindjes opnieuw aan  
elkaar geknoopt moeten worden, waar deze uit handen zijn gevallen van Arjo Nijk, Van 
Beugen, recentelijker Bas van Gent en Henk Michielse èn, of de generaties van de jaren 
zestig en zeventig het nu leuk vinden of niet, van Ten Have de grondlegger. 

Er lijkt echter nu langzamerhand een ontwikkeling gaande die de hernieuwde belangstelling 
voor de andragologie de wind in de rug gaat geven. Enkele weken terug werd ik bijvoorbeeld 
aangesproken door een vers afgestudeerde master in de communicatiewetenschappen die mij 
vertelde dat hij door het interview in Folia over ons, geïnteresseerd was geraakt in de 
andragologie. Hij begon als volgt te vertellen: in het jaar 1982, toen jullie werden opgeheven, 
werd ik geboren. Kort voor mijn  afstuderen, 26 jaar later, lees ik voor het eerst over het 
bestaan van andragologie, voor zover ik er mij nu in heb verdiept weet ik bijna zeker dat ik 
veel liever andragologie was gaan studeren.  

Eén zwaluw maakt nog geen zomer. Maar jullie zullen, net als ikzelf, de laatste maanden met 
mensen uit je omgeving meer over andragologie hebben gepraat dan jaren ervoor. 

Ik kan erbij vertellen dat ook van docenten en alumni van sociologie, psychologie en 
pedagogie geluiden komen of niet juist andragologie in hun kennis behoefte zou kunnen 
voorzien. Dit betekent voor de zeer nabije toekomst dat wij in kaart moeten brengen welke 
bereidwillige deskundigen wij in onze kring achter de hand hebben om op zulke vragen 
daadwerkelijk te kunnen ingaan. Daar komt nog bij dat ook op het niveau van het College 
van Bestuur geluiden zijn binnengekomen dat de universiteit nog wel eens “wat aan de 
opleving bij de andragologenalumni zou kunnen hebben”.  

Voor degenen die erbij konden zijn op de nieuwjaarsborrel van een paar weken geleden is 
denk ik niet alleen de aanwezigheid van de rector magnificus, maar vooral haar speech 
veelzeggend geweest. 

Het antwoord op de vraag van vorig jaar is dus dat het bestuur meent dat we een vruchtbare 
en door velen ondersteunde weg zijn ingeslagen door naast het reüniekarakter van de kring, 



het aansluiten bij de academische gemeenschap en het voeren van het andragologisch debat, 
ook het op gang brengen van de onderbroken theorievorming als prioriteit te stellen. 

We streven er naar, op basis van de vak- en interessegebieden als, andragologische theorie, 
andragologisch onderzoek, methoden, technieken en instrumenten van andragologisch 
handelen en de vele andragogische werkvelden tot netwerken te komen.  

Netwerken die elk een eigen ontwikkelingsplan gaan maken. Denk aan het succes van de 
werkcolleges van Hans Achterhuis ( filosofie voor andragologen), waar het zich aftekent dat 
er een kern van een netwerk ontstaat dat zelf haar programma invult en verder gaat plannen. 
Hetzelfde is het geval bij het andragologisch onderzoek van Gerard de Zeeuw en Cor van 
Dijkum, waar plannen worden gemaakt voor vervolgactiviteiten.  

Zo wordt het misschien ook mogelijk een netwerk theoretische andragologie te beginnen in 
het verlengde van de werkzaamheden van de brochure Amsterdamse Andragologen aan het 
woord en bij het voorbereiden van een bijeenkomst in het vroege najaar van 2009 over het 
begrip  sociaal kapitaal. 

Om onze ambities verder te kunnen uitvoeren is het nodig dat we - en jullie hebben de power 
point presentatie al zien rondgaan - over twee hulpbronnen gaan beschikken. Ondersteuning 
door vrijwilligers en financiële ondersteuning. 

 In de eerste plaats kandidaten voor de bestuursvacatures, maar ook handjes bij de website, 
verschillende rubrieken op de website en last but not least bij het optuigen van de 
andragologische bibliotheek en documentatie.  

Daarnaast zijn we begonnen aan een financiële campagne om de plannen te bekostigen. Het 
fundament van ons gebeuren is uiteraard het lidmaatschap. Wij hebben momenteel bijna 200 
leden en verwachten nog een duidelijk verdere toename. Meer dan eerder komt er van het 
bestuur dus een serieuze oproep om je vandaag op te geven als lid. Het blijkt dat er een groep 
van zo’n 50 alumni is die wel al actief is en aan de bijeenkomsten meedoet, -wat ons op zich 
verheugt,- maar om de één of andere reden zich nog steeds niet heeft opgegeven. We kunnen 
voor die groep echter geen aparte administratie blijven voeren, dat is ondertussen duidelijk 
geworden. Overigens wil ik benadrukken dat het lidmaatschap van de AUV en daarmee van 
onze kring ook opengesteld is voor alumni van de andere universiteitssteden en so wie so 
voor alumni van andere studierichtingen. 

Voor onze plannen is meer financiële armslag nodig. Denk aan de kosten voor 
studiebijeenkomsten, een secretariaatsruimte en de bibliotheek. Vandaar dat op aangeven van 
het Amsterdams Universiteitsfonds wordt geprobeerd om onder de alumni een 
haalbaarheidsstudie te houden. Het gaat dan om de vraag of het haalbaar zal zijn om  een 
zodanig financieel gezond fonds te creeëren dat wij de verschillende plannen kunnen 
waarmaken.  De ervaringen van het Amsterdams Universiteitsfonds in de afgelopen twee jaar 



zijn met betrekking tot donaties die door andragologen zijn gegeven positief. Vandaar dat wij 
ook hoopvol gestemd zijn over de uitkomsten van het onderzoek. Alles staat en valt echter 
met uw medewerking. Eén van de eerste projecten om voor een deel uit dit fonds te betalen is 
het geschiedenisonderzoek waarover we vanmiddag verder zullen praten. Samen met de 
Amsterdam School of Social Research (ASSR) van de UvA en voor een derde deel door de 
ASSR  betaald zal, onder leiding van prof. dr. J. W. Duyvendak, hoogleraar algemene 
sociologie, dit onderzoek als promotieonderzoek worden uitgevoerd. 

Afrondend, we continueren de bestaande activiteiten als de alumnibijeenkomsten, de 
werkcolleges en lezingen, het stimuleren van netwerken, de website en de NieuwsFlits en 
breiden deze uit zolang als de inzet van jullie als vrijwilligers, jullie lidmaatschap  en 
eventuele extra financiële  steun dat toelaten.  

We denken daarmee de relevantie van de andragologie opnieuw op de kaart gezet te hebben 
en in de komende tijd voor de wetenschap, de andragologie en de praktijk, de andragogie, tot 
vruchtbare resultaten te komen. Waaraan wij, als oud-medewerkers en alumni, zoals wij hier 
vandaag met elkaar vertegenwoordigd zijn, een warm gevoel gaan beleven. Het gevoel van 
“wie had het onverwachte, misschien wel onmogelijk geachte, ooit voor mogelijk gehouden.” 

Henk Wesseling 

(Voorzitter Bestuur Kring Andragologie van de AUV) 

 


